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تانکرهايحملقيرازاسفنددوجدارهميشوند
رئيس مرکز تحقيقات راه، مسکن و شهرسازي از اجراي طرح 
دوجداره کردن تانکرهاي حمل قير و اجراي رويه هاي بتني در 
بزرگراه تهران- اصفهان و فرودگاه بين المللي امام خميني)ره( 
خبر داد. به گزارش تجارت به نقل از وزارت راه و شهرس��ازي، 
محمد شکرچي زاده معاون وزير راه و شهرسازي ا گفت: زماني 
ک��ه قي��ر را ب��ا درجه حرارت زياد در فصل س��رما حرکت بدهيد 
حرارتش پايين مي آيد و کيفيت آن از دس��ت مي رود و هم بايد 
انرژي مصرف ش��ود تا گرم ش��ود و علاوه بر آن، کيفيت قيري 
که مجدد گرم شود کاهش پيدا مي کند. شکرچي زاده ادامه داد: 
از اول اسفندماه کاميون ها حتما بايد دوجداره باشند و مقدمات 
اجراي آن فراهم شده است، اجراي اين پروژه به صرفه جويي 
در مصرف انرژي کمک مي کند و موجب افزايش کيفيت قيرها 
مي شود. به گفته وي، در پژوهشکده حمل و نقل، فناوري هاي 
نو در حوزه قير و آس��فالت در حال انجام اس��ت که در اين زمينه 
آسفالت هاي پليمري و آسفالت هاي اليافي به صورت پايلوت در 
دستور کار مرکز براي انجام مطالعه هستند و اقدامات خوبي نيز 
در اين زمينه انجام شده است. شکرچي زاده از ديگر مباحث مورد 
مطالعه در پژوهشکده حمل و نقل به رويه هاي  بتني اشاره کرد و 
گفت: توليد سيمان بيش از حد موردنياز است، به همين دليل نيز 
بايد راه حلي براي مصرف معقول سيمان پيدا کنيم که اين راه حل 
در رويه هاي بتني مي تواند چاره انديشي مناسبي براي مصرف 
سيمان باشد و علاوه بر آن، عمر مفيد راه ها را بيشتر کرده و به 
کاهش مصرف سوخت نيز کمک قابل توجهي کند. معاون وزير 
راه و شهرسازي اظهار داشت: رويه بتني باند ۲۹ فرودگاه مهرآباد 
از پروژه هايي است که در طرح رويه هاي بتني دنبال شده و در 
دو پروژه ديگر هم استفاده از رويه هاي بتني شروع شده که يکي 
در بزرگراه تهران- اصفهان و يکي هم در فرودگاه امام خميني 
است. وي از ديگر پروژه هاي مهم در دست اجرا در پژوهشکده 
حمل و نقل را پروژه تهيه برنامه عملياتي- اجرايي ايمني راه ها 
عنوان کرد و گفت: در راه هاي کشور متاسفانه امار تلفات و مرگ 
و مير بالاست و براي ساماندهي اين وضعيت تاکنون برنامه هاي 

عملياتي اجرايي براي دستگاه هاي مختلف نداشتيم.

ساماندهيبازارمسکننيازبهوروددولتدارد
 رئيس کميسيون عمران مجلس 
اعتق��اد دارد که رفع مش��کلات 
بازار مس��کن نياز به دولت براي 
س��اماندهي داش��ته و دولت بايد 
براي ايجاد تعادل در بحث قيمت 
مسکن سياست هاي مشخصي 

را دنبال کند.  به گزارش ايسنا، محمدرضا رضائي کوچي با بيان 
اينکه ارائه تس��هيلات به انبوه س��ازان مي تواند تأثيرات مثبتي 
بر بازار مس��کن داش��ته باش��د، گفت: اثرپذيري بازار مسکن از 
اين تصميم منوط به کاهش نرخ س��ود تس��هيلات و افزايش 
س��قف وام اس��ت.  رضايي با اشاره به مصوبه اخير بانک مسکن 
براي ارائه تسهيلات به انبوه سازان گفت: اين تصميم مي تواند 
تاثيرات خوبي بر بازار مس��کن از حيث افزايش س��اخت و س��از و 
ايجاد تعادل قيمتي در بازار داش��ته باش��د.  نماينده مردم جهرم 
در مجلس شوراي اسلامي با بيان اينکه ارائه تسهيلات بايد با 
در نظر گرفتن ش��رايط فعلي اقتصاد کش��ور انجام ش��ود، افزود: 
رقم تسهيلات بايد متناسب با قيمت زمين و مسکن در کلان 
شهرها و روستاها و شهرستان ها متغير باشد. رئيس کميسيون 
عمران مجلس با انتقاد از نرخ بالاي س��ود تس��هيلات بانکي 
تصريح کرد: با نرخ س��ود ١٨ درصد خانه دارش��دن يا انبوه سازي 
ممکن نخواهد بود.نماينده مردم جهرم در مجلس دهم با اشاره 
به پيش شرط هايي براي خروج بازار مسکن از رکود، تأکيد کرد: 
براي خروج بازار مسکن از رکود بايد افزايش ساخت و ساز براي 
ايجاد تعادل قيمتي صورت بگيرد. وي با بيان اينکه بايد برنامه 
مشخصي براي ساماندهي بازار مسکن تدوين و اجرا شود، افزود: 
با شرايط فعلي بازار مسکن هر روز حجم اجاره نشيني در نتيجه 

کاهش قدرت خريد مردم بيشتر خواهد شد.

تهاتربدهيايرلاينهافقطباشرکتآسمان
عضو هيات مديره ش��رکت فرودگاه ها و معاون برنامه ريزي و 
نظارت اين ش��رکت اعلام کرد: پس از جلس��ات متعددي که با 
حضور شرکت فرودگاه ها و نمايندگان ايرلاين ها انجام شده، اين 
شرکت موافقت کرده است بدهي هاي شرکت هواپيمايي آسمان 
از طريق تهاتر پرداخت شود. غلامحسين باقريان در گفت وگو 
با ايسنا، با بيان اين مطلب، اظهار کرد: شرکت فرودگاه ها پيش 
از اين موافقت کلي با تهاتر بدهي ها ش��رکت هاي هواپيمايي 
نداش��ت اما در مورد ش��رکت هواپيمايي آسمان به طور خاص و 
پس از انجام جلس��ات متعدد موافقت اين ش��رکت جلب شد. به 
گفت��ه وي، تصويب نام��ه اخير هيات وزي��ران با توجه به نهايي 
ش��دن مذاکرات در اين حوزه انجام گرفته اس��ت و درباره بدهي 

ديگر شرکت هاي هواپيمايي صدق نمي کند.
 عضو هيات مديره شرکت فرودگاه ها درباره ي چگونگي استفاده 
اين شرکت از تهاتر بدهي ايرلاين ها نيز توضيح داد: در مصوبه 
هيات وزيران اين تهاتر با انتش��ار اوراق خزانه انجام مي گيرد و 
از اين رو ش��رکت فرودگاه ها فضاي آن را خواهد داش��ت که از 
اين اوراق خزانه استفاده کند.  باقريان خاطر نشان کرد: امکان 
آن وج��ود دارد ک��ه از اوراق خزان��ه در حوزه هايي چون پرداخت 
ماليات و ديگر حوزه هاي اقتصادي اس��تفاده ش��ود که با رسيدن 

اين اسناد اجراي آن در دستور کار قرار خواهد گرفت. 

کميسيونماده۱۰۰موظفشدتخلفات
ساختوسازراگزارشکند

ش��وراي عالي شهرس��ازي و معماري ايران در مصوبه جديدي، 
کميس��يون م��اده ١۰۰ را موظ��ف کرد تصميم��ات خود درباره 
تخلفات ساخت و ساز را بصورت مرتب و دوره اي به اين شوراي 
گزارش کند. به گزارش تجارت ، در اين مصوبه همچنين تاکيد 
شده است که شهرداريها مکلف هستند از ساخت و سازهاي بدون 
پروانه و يا تخلفات ساختماني جلوگيري کنند. دبير شوراي عالي 
شهرس��ازي و معماري ايران طي نامه اي به اس��تانداران کشور، 

اين مصوبه را ابلاغ کرد. 
در نامه حناچي به استانداران آمده است: شوراي عالي شهرسازي 
و معماري ايران در جلسه مورخ ١۳۹۵.۰۹.۲۲، پيرو صورت جلسه 
مورخ١۳۹۲.۰٨.١۲ کميته فني و ارائه گزارش درباره کميسيون 
م��اده ١۰۰ و ضواب��ط ملاک عمل اين کميس��يون درخصوص 
بررسي اصول شهرسازي موضوع تبصره ١ ذيل ماده فوق الذکر 
با عنوان »اصول شهرس��ازي يا فني يا بهداش��تي« و همچنين 

ساير موارد آن مصوب نمود: 
-منظور از اصول شهرسازي، فني و بهداشتي، اصول و ضوابط 
طرح هاي جامع و تفصيلي و مصوبات شوراي عالي شهرسازي و 
معماري ايران و مقررات ملي ساختمان مي باشد. -شهرداري ها 
مکلف هس��تند از س��اخت و س��ازهاي بدون پروانه و يا تخلفات 
س��اختماني جلوگيري نمايند. -دبيرخانه هاي کميسي ون ماده 
١۰۰مل��زم به ارائ��ه گزارش ه��اي دوره اي از نتايج تصميمات 
کميس��يون ماده ١۰۰ به دبيرخانه ش��وراي عالي شهرس��ازي و 

معماري ايران مي باشند.

پيشخوان

راهومسکن

عليرغ��م آنکه دولت براي برداش��ت ١.۵ ميليارد 
دلاري از صندوق توس��عه ملي به بهانه اش��تغال 
روستاييان عجله دارد اما راهکارهايي وجود دارد 
که کمک مي کند تا اين طرح هم به سرنوشت بقيه 

طرح هاي اشتغالزايي دولت دچار نشود.
ب��ه گزارش فارس، چندي پيش دولت در نامه اي 
ب��ه رهبر انقلاب خواس��تار مجوز برداش��ت ۵.١ 
ميليارد دلار از صندوق توس��عه ملي جهت ايجاد 
اش��تغال براي جوانان روستايي شد که ايشان نيز 
تصميم گيري در اين رابطه را بر عهده مجلس قرار 
دادند. دولت اين پيش��نهاد در قالب لايحه ايي به 
مجلس ارسال کرد و يک فوريت لايحه در مجلس 

با موفقت اکثريت نمايندگان تصويب شد.
در رابط��ه ب��ا لايح��ه پيش��نهادي دول��ت، نقاط 
مبهمي وجود دارد، نحوه و فرايند اجرايي ش��دن 
طرح به هيچ وجه مشخص نيست و تاکنون هيچ 
طرح پيش��نهادي از س��وي دولت به مجلس در 
ضميمه لايحه تقديم نش��ده اس��ت. همچنين در 
تش��ريح اين لايحه، ادعا ش��ده اين تسهيلات تا 
پايان س��ال ١۳۹۵ به متقاضيان اعطا خواهد شد؛ 
در حال��ي که ب��ا توجه به زمان لازم جهت فرآيند 
تصويب در مجلس و مش��خص ش��دن آيين نامه 
اجرايي اين قانون، تحقق اين ادعا تا پايان س��ال 
امکان پذير نخواهد بود. با وجود عدم دقيق شدن 
جزيي��ات طرح، دليلي براي ش��تاب زدگي دولت، 
جهت اجراي اين طرح تا پايان سال وجود ندارد، 
چراکه با نگاهي به تجربيات گذش��ته طرح هاي 
شکس��ت خورده اي همچون طرح خوداشتغالي، 
طرح ضربتي اش��تغال و طرح بنگاه هاي زودبازده 
در رابطه با برداشت هاي صورت گرفته از صندوق 
توسعه ملي، روشن مي گردد که اين موضوع باعث 
رشد تورم در جامعه شده است؛ همچنين به واسطه 
چني��ن طرح هاي��ي، وام گيرندگان به جاي ايجاد 
اشتغال، بدهکار سيستم بانکي شدند و روستايي 

بيکار تبديل به روستايي بيکار بدهکار مي شود.
بنابراين نياز اس��ت که پيش��نهاد دهندگان دولتي 
و نماين��دگان مجل��س، درب��اره جزييات و فرايند 
طرح، بررس��ي هاي بيشتري انجام دهند تا هدف 
طرح يعني اش��تغالزايي واقعي ايجاد ش��ود. جهت 
اش��تغال زايي ض��روري اس��ت دولت ب��ا انتخاب 
صحي��ح لکوموتيوهاي اقتص��ادي باهدف ايجاد 

اش��تغال پايدار قدم بردارد. در واقع لکوموتيوهاي 
اقتص��ادي، موت��ور محرک��ه اقتصاد کش��ورند و 
براي حل مس��ئله توليد و نيز اش��تغال حداکثري 
ض��روري اس��ت ت��ا در اولويت قرار گيرند. يکي از 
از لکوموتيوه��اي اقتصادي داراي اولويت جهت 
ايجاد اشتغال واقعي و پايدار در بخش کشاورزي، 
صنايع تکميلي بخش کش��اورزي، مي باشد که با 
وجود تاکيد تمام اساتيد و کارشناسان و مسئولين 

کشور هنوز اجرايي نشده است.
ب��ا توج��ه به اينکه ه��دف دول��ت از ارائه لايحه 
برداش��ت ١.۵ ميليارد دلاري از صندوق توس��عه 
ملي باهدف اشتغال روستاييان است، يکي ديگر 
از حوزه هاي اولويت دار توسعه روستايي که توامان 
با اشتغالزايي واقعي است، حوزه مسکن روستايي 
اس��ت. پرداختن به لکوموتيوه��اي اقتصادي در 
مناطق روس��تايي بس��يار مهم است که با در نظر 
گرفتن ش��رايط فعلي کش��ور و جوامع روس��تايي 
بهترين گزينه سرمايه گذاري در مسکن روستايي 

است. توجه به مسکن روستايي از چندين ديدگاه 
داراي اهميت است:

��� مسکن لوکوموتيو اقتصادي
اول اينک��ه صنع��ت مس��کن ش��رايط لکوموتيو 
اقتصادي را دارا است. صنعت مسکن با 7٨ بخش 
اقتصادي داراي رابطه پيش��ين و با ۵6 بخش نيز 
داراي رابطه پس��ين اقتصادي اس��ت و رتبه اول را 
ميان صنايع در بالا بودن پيوندهاي پيشين و پسين 
را دارد. در واق��ع لکوموتيوه��اي اقتصادي، موتور 
محرکه اقتصاد کشورند و براي حل مسئله توليد 
و نيز اش��تغال حداکثري و پايدار ضروري اس��ت تا 

در اولويت قرار گيرند.
گذاري در مسکن   اشتغالزايي واقعي سرمايه ���

روستايي
دوم اينکه در بخش مسکن به ازاي توليد هر ١۰۰ 
مترمربع زيربناي مس��کوني ١.44 شغل مستقيم 
و ١.۰۰٨ ش��غل غيرمس��تقيم در يک سال ايجاد 
مي ش��ود. هزينه متوس��ط ايجاد شغل در صنعت 

مسکن حدوداً ۲۰ ميليون تومان است و پايين ترين 
سرانه را در مقايسه با ساير بخش هاي اقتصادي 
دارد. بخش مس��کن به دليل ويژگي ها و ش��رايط 
خاصي که دارد در تمامي اشتغال مستقيم و حدود 
۹۰ درصد اشتغال غيرمستقيمي که ايجاد مي کند 
از ني��روي انس��اني مرد به��ره مي گيرد که طيف 
استفاده از تخصص هاي موجود در آن وسيع است 
و افرادِ با تحصيلات زير ديپلم )کارگر س��اده( تا 
دکتراي متخصص در حوزه هايي مانند طراحي و 
محاس��بات س��ازه و تأسيسات در پهنه جغرافيايي 

کشور مشغول به کار مي شوند.
��� مسکن روستايي، سياستي در راستاي خروج 

غير تورمي از رکود
س��اخت مس��کن و به خصوص مسکن روستايي، 
سياس��تي در راس��تاي خروج غير تورمي از رکود 
اقتصادي و سياس��تي ضد تورمي اس��ت و قابليت 
کنت��رل ت��ورم عموم��ي را ني��ز دارد، ب��ا توجه به 
گزارش هاي بانک مرکزي، مسکن با سهم 6.۲٨ 

درصدي در س��بد تورم عمومي کش��ور، بيشترين 
سهم را نسبت به ديگر بخش ها دارد.

��� مسکن، اولويت معيشتي خانوار روستايي
توجه به مس��کن روس��تايي علاوه بر اشتغالزايي 
واقع��ي براي روس��تاييان، يک��ي از اولويت هاي 
اساس��ي خانواده بود و تأمين آن نقش اساس��ي در 
توسعه روستايي دارد چرا که متوسط سهم مسکن 

در سبد هزينه ايي خانوار ۳۵ درصد مي باشد.
��� وجود بانک و نهاد مشخص مسکن روستايي 

جهت جلوگيري از انحراف منابع
سرمايه گذاري در بخش مسکن روستايي شفاف 
ب��وده و انح��راف آن از مح��ل هزينه کرد به لحاظ 
اينکه در ماموريت هاي تعريف شده نهاد مشخصي 
يعني بنياد مسکن انقلاب اسلامي قرار دارد، بسيار 
کم و قابل رصد بوده و همچنين بانک تخصصي 
به عنوان بانک عامل در بخش مس��کن روستايي 

در کشور داريم.
گذاري مس�کن روس�تايي جه�ت   س�رمايه ���

جلوگيري از بحران هاي طبيعي مانند زلزله
مهم تر از همه نکاتي که گفته شد يکي از مسائلي 
بحراني کش��ور، نامناسب بودن کيفيت خانه هاي 
روس��تايي اس��ت که در صورت بروز زلزله، فجايع 
جبران ناپدي��ري را در بردارد که بر همگان واضح 
اس��ت. اين دلايل باعث مي ش��ود تا با اختصاص 
١.۵ ميليارد دلار از صندوق توسعه ملي به بخش 
مس��کن روس��تايي به صورت واقع��ي و عيني در 
توس��عه روس��تايي نقش مؤثر و مثبتي را داش��ته 

باشد.
بنابراين پيشنهاد مي شود جهت اشتغالزايي واقعي 
و پايدار، متناس��ب با ش��رايط روستاها و نهادهاي 
موج��ود، دول��ت و نماين��دگان مجل��س به جاي 
پرداخ��ت ١.۵ ميلي��ارد دلار در قالب تس��هيلاتي 
اش��تغالزايي که امکان انحراف تس��هيلات نيز به 
ش��دت وجود دارد بر بخش مس��کن روس��تايي، 
تمرک��ز کنن��د ت��ا ب��ا هدايت اين مناب��ع در قالب 
تس��هيلات مس��کن روس��تايي ع��لاوه ب��ر حل 
بحران مس��کن روستايي و مشکل تامين مسکن 
روس��تاييان با تحري��ک اين لکوموتيو اقتصادي، 
 اش��تغال زايي واقع��ي ١۰۲ صنع��ت، اش��تغال 
روس��تاييان و موجبات خ��روج غيرتورمي از رکود 

اقتصادي فراهم شود.

بررسی  بحران تامین مالی مسکن روستایی

تامین مسکن روستایي با منبع مالي صندوق توسعه

سفر به نخجوان با800 هزار ریالبیش از 2 میلیون مسکن روستایي آسیب پذیر استآمادگي آذربایجان در سرمایه گذاري بخش ریلي 
جمهوري آذربايجان نس��بت به س��رمايه 
گذاري در س��اخت ي��ک پايانه باربري در 
ايس��تگاه راه آهن در حال س��اخت ش��هر 
آستاراي ايران، اعلام آمادگي کرده است. 
به گزارش تسنيم، يک مقام ارشد راه آهن 

ايران گفت، جمهوري آذربايجان نسبت به سرمايه گذاري در ساخت 
يک پايانه باربري در ايستگاه راه آهن در حال ساخت شهر آستاراي 
ايران، اعلام آمادگي کرده است. حسين آشوري، در اين باره گفت، 
باکو آمادگي خود را براي سرمايه گذاري در ساخت يک پايانه باربري 
در زميني به مساحت ١۰ هکتار در آستارا اعلام کرده است. وي با 
اش��اره به اينکه انتظار مي رود اين خط ريلي در طي ۳ ماه آينده به 
بهره برداري برسد گفت، پايانه باربري موجب تسهيل فعاليت هاي 
بارگيري و تخليه بار کالاهاي صنعتي، فلزات و غلات خواهد شد.

 معاون امور بازسازي و بهسازي مسکن 
روس��تايي بنياد مس��کن با بيان اين که 
۲ ميلي��ون و 4۰۰ هزار واحد مس��کوني 
آس��يب پذير در روستاهاي کشور وجود 
دارد، گف��ت: تمام واحدهاي مس��کوني 

روستايي تا پايان برنامه هفتم توسعه، نوسازي و بهسازي خواهد 
شد. به گزارش ايرنا ؛ عزيز الله مهديان از بازسازي و بهسازي ۲۰۰ 
هزار واحد روس��تايي آس��يب پذير تا پايان امس��ال خبر داد و افزود: 
اکنون تسهيلات اين بخش به هفت بانک عامل براي پرداخت 
ابلاغ ش��ده و تس��هيلات در همه استان ها در حال پرداخت است.  
وي گفت : س��قف تس��هيلات بازس��ازي و مقاوم س��ازي مسکن 
روس��تايي بين ١٨۰ ميليون تا ۲۰۰ ميليون رالا با نرخ س��ود پنج 

درصد است.

مدي��رکل برنام��ه ري��زي و نظارت بر 
خدمات مس��افري ش��رکت راه آهن از 
مهيا ش��دن امکان س��فر هموطنان از 
ته��ران ب��ه نخجوان با قطار و با هزينه 
کمت��ر از ٨۰۰ ه��زار رالو خبر داد. علي 

کاظمي منش افزود: قطار نخجوان � مش��هد که روز پنجش��نبه 
گذشته ) نهم دي ماه ۹۵ ( راه اندازي شد، قرار است از اين پس 
دو بار در هفته و در روزهاي يکشنبه و پنجشنبه از نخجوان و 
روزهاي دوشنبه و جمعه هر هفته از مشهد به طرف نخجوان 
حرکت کند. کاظمي منش يادآورشد: در حال حاضر قيمت بليت 
قطار براي کل مس��ير 4۰ فرانک س��وييس  اس��ت. وي تصريح 
ک��رد: قيم��ت بليط قطار تهران - نخجوان معادل ۲۰ فرانک و 

قيمت جلفا - نخجوان ١.١ فرانک تعيين شده است.

معاون مسکن شهري بنياد مسکن انقلاب اسلامي گفت: 
برنامه ريزي براي اجاره، خريد واحدهاي آماده، حذف 
افراد غيرنيازمند و حضور نهادهاي حمايتي، چهار وجه 
تمايز مس��کن اجتماعي و حمايتي نس��بت به مس��کن 

مهر است.
ج��واد حق ش��ناس در گفت وگ��و با ايس��نا اظهار کرد: 
همان طور که مي دانيم مسکن مهر ملکي بود و اجاره 
را تحت نظر نداش��ت ولي در مس��کن اجتماعي سازنده 
مي س��ازد و اجاره مي دهد. در نتيجه ديگر نياز نيس��ت 
که خانواده ي نيازمند هزينه يا منابع زيادي براي خريد 
مسکن فراهم کند. اين طرح مي تواند با هزينه ي کمتر 

واحدهاي بيشتري را تحت پوشش قرار دهد.
وي افزود: دومين امتياز مس��کن اجتماعي نس��بت به 
مس��کن مهر اين اس��ت که در مس��کن مهر حتما بايد 
واحد مسکوني ساخته مي شد ولي در مسکن اجتماعي 
مي توان واحدهاي س��اخته ش��ده را خريد يا اجاره کرد. 
بنياد مسکن کمک اجاره و کمک خريد پرداخت مي کند 

در نتيجه سرعت خدمات رساني بيشتر مي شود.
معاون بنياد مسکن، سومين مشخصه مسکن اجتماعي 
را حذف افراد غيرنيازمند دانس��ت و گفت: در مس��کن 
اجتماعي چون مدت استفاده محدود و تا ۵ سال است 
فقط خانواده هاي تحت پوشش از آن استفاده مي کند، 
لذا مش��کلات طرح مس��کن مهر که افراد غيرنيازمند 
بسياري ثبت نام کردند و واحدها را خالي گذاشتند تکرار 
نمي شود. به گفته ي حق شناس، در مسکن مهر کسي 
نمي توانس��ت واحد آماده خريد کند و بايد حتما واحد 
ساخته مي شد ولي در مسکن حمايتي افراد واجد شرايط 

مي توانند تسهيلات خريد مسکن دريافت کنند.
وي تصري��ح ک��رد: در برنام��ه مس��کن مهر نهادهاي 
حمايتي حضور نداشتند و قرارداد بين متقاضي،  بانک 
و دول��ت ب��ود. ولي در مس��کن اجتماعي اگر نهادهاي 
حمايتي قصد س��اخت به قصد اجاره داش��ته باش��ند به 

آنها تس��هيلات پرداخت مي ش��ود. لذا مي توان گفت 
اي��ن ط��رح در برنامه ريزي تقريبا تمام س��بد تقاضاي 

خانواده ها را پوشش مي دهد.
مع��اون مس��کن ش��هري بني��اد مس��کن انق��لاب 
اس��لامي تصريح کرد: مس��کن اجتماعي قرار است در 
س��ال ۹۵ تا ١۰۰ هزار و س��الهاي برنامه شش��م تا ١۵۰ 
هزار واحد را تامين کند. در اين طرح که زير نظر بنياد 
مسکن انجام مي شود ديگر جمعيت شهر ملاک عمل 
نيست و مسووليت پايش، برنامه ريزي، کنترل عمليات، 
گزارش به دولت و نهادهاي مسوول تحت مسووليت 
بنياد مسکن در تمام شهرها اعم از کلانشهرها، مراکز 
استانها و شهرهاي کوچک بر عهده بنياد مسکن قرار 
دارد. حق شناس با ابراز اميدواري نسبت به تخصيص 
منابع مسکن اجتماعي توسط سازمان برنامه گفت: در 
برنامه پيش بيني شده که براي سال ١۳۹6 مبلغ ۲۰۰ 
ميليارد تومان براي يارانه وام قرض الحسنه ها از طريق 
سازمان برنامه و بودجه به بانک ها پرداخت شود تا بانک 
مرکزي تسهيلاتي که براي اين کار پيش بيني شده را 
اختصاص دهد که در سرفصل برنامه ها مشخص است. 
اگر اين موارد پرداخت ش��ود به نظر مي رس��د س��رعت 
مسکن اجتماعي مطلوب خواهد بود؛ زيرا بخش زيادي 
از واحدهاي مس��کوني هم اکنون آماده اس��ت و ما فقط 

بايد متقاضي را در اين واحدها مستقر کنيم.

چهار امتياز مسکن اجتماعي نسبت به مسکن مهر
طبق آخرين برآوردهاي صورت گرفته از سوي وزارت 
راه و شهرس��ازي در ح��ال حاض��ر ايرلاين ه��ا ايراني 
رقمي نزديک به ۲۵۰ فروند هواپيما ملکي به نام خود 
دارند. هواپيماهايي که عملکرد آن ها در طول سال هاي 
گذشته نشان از آن دارد که بهره وري پايين اصلي ترين 

شاخصه ناوگان مسافرتي ايران بوده است.
به گزارش ايسنا ؛ زمين گير بودن نزديک به ١۰۰ فروند 
هواپيما شرکت هواپيمايي ايراني نشان از آن دارد که 
نزديک به 4۰ درصد از کل ناوگان امکان پرواز ندارد. 
از اي��ن ١۰۰ فرون��د هواپيم��ا نزديک به ۵۰ فروند بايد 
براي هميشه با پرواز کردن خداحافظي کنند اما از اين 
رق��م ۵۰ فرون��د باقي مانده هنوز امکان آن را دارند که 

به پرواز در آينده اميد داشته باشند.
اي��ن هواپيماه��ا نياز به دريافت قطعاتي دارند که از دو 
محور متفاوت تامين آن ها امکان پذير اس��ت. يکي از 
محورها بحث احتمال باز شدن بازار براي تامين قطعات 
هواپيماها پس از اجراي برجام اس��ت. البته اين مس��ئله 
منوط به آن خواهد بود که ش��رکت هاي هواپيماس��از 
هن��وز قطعات مربوط به هواپيماهاي قديمي زمين گير 
ايران را توليد کنند و يا امکان تهيه آن ها در بازار وجود 

داشته باشد.
در غير اين صورت اگر نقش��ه راهي ش��بيه به عملکرد 
ش��رکت هواپيماي��ي آس��مان که ب��ا وارد کردن چند 
فرون��د فوک��ر ١۰۰ زمين گير قطع��ات آن ها را به ديگر 
هواپيماهاي خود پيوند زد، عمل ش��ود، اين ش��انس 
وجود خواهد داشت که لااقل بخشي از اين هواپيماها 

رنگ آسمان را ببيند.
موضوع ديگري که ش��رايط صنعت هواپيمايي ايران 
را متحول مي کند، بحث مربوط به چگونگي اس��تفاده 

روزانه از ناوگان فعال است.
ميانگين س��اعات پرواز هواپيماها در طول ۲4 س��اعت 
حدود ۹ س��اعت تخمين زده مي ش��ود. در صورتي که 

ايرلاين بتواند شرايط را طوري مديريت کند که براي 
انجام اين دو پرواز تعداد نشس��ت و برخواس��ت ها به 
کمترين س��طح خود برس��د، اين شانس وجود دارد که 

بهره وري به حداکثر برسد.
ي��ک منب��ع آگاه گف��ت: در حال حاضر متوس��ط زمان 
پ��روازي هواپيماه��اي مس��افرتي در ايران حدود 6.۵ 
س��اعت از ۲4 س��اعت شبانه روز است. اين ديدگاه که 
ب��الا رفت��ن زمان پروازهاي ي��ک هواپيما در طول روز 
مي تواند عملکرد منفي داش��ته باش��د به هيچ عنوان 
درست نيست. بلکه در حال حاضر ناوگان ايران به دليل 
محدوديت هايي که دارد مجبورش��ده اس��ت با حدود ۳ 
ساعت فاصله نسبت به استانداردهاي جهاني فعالتيت 

خود را ادامه دهد.
به گفته وي در حال حاضر ۵ فروند بوئينگ 7۳7 فعال 
در ناوگان ايران با توجه به شرايط مثبتي که در قياس 
با ديگر هواپيماها دارند، توانسته اند با زماني نزديک به 
اس��تانداردهاي بين المللي پرواز کنند حتي تعدادي از 
ايرباس هاي ۳۰۰-6۰۰ و ۳۲۰ ايران نيز توانايي انجام 
عمليات بيش از متوسط داخلي را دارند اما در مجموع 
مي توان گفت که فاصله ما با بهره وري جهاني نزديک 
به ۳ ساعت در طول روز است و اين نشان مي دهد که 
ناوگان ايران نتوانس��ته خود را با استانداردهاي جهاني 

همراه کند.

چند هواپيما در آسمان ايران مي پرند؟

معاونوزيرراهوشهرسازي:

ارائه3500ميلياردتوماناسنادخزانهبهشرکتساختوتوسعه
معاون وزير راه و شهرسازي با بيان اين که مسيرهاي ترانزيتي 
مي تواند باعث رونق منطقه شود، گفت: معتقد هستم ترانزيت 
مي توان��د جايگزين منابع نفتي ش��ود. به گ��زارش ايلنا، خيراله 
خادمي در جلس��ه با مهندس��ان مش��اور و مديران شرکت هاي 
مهندسي مشاور سراسر کشور با اشاره به مشکلاتي که از سوي 
مهندس��ان مش��اور مطرح ش��د، گفت: بخشي از اين مشکلات 
مي پذيريم و بخش��ي a از اين مش��کلات به ش��رايطي که به 
ما ديکته مي ش��ود برمي گردد که اميدواريم در چارچوب قانون 
بتوانيم بسياري از اين مشکلات را رفع کنيم. وي با بيان اينکه 
بايد با توجه به ش��رايط پولي و مالي کش��ور تغيير رويکرد داشته 
باش��يم، گفت: معتقدم بايد با همکاري و همراهي بر مش��کلات 
عمران و آباداني کشور فائق بيائيم. مدير عامل شرکت ساخت و 
توسعه زيربناهاي حمل و نقل با تاکيد بر اينکه مهندسان مشاور 
اتاق فکر ما هستند، گفت: پروژه هاي عمراني بر اساس ذهنيت 

و بنيان هاي فکري مهندسي کشور شکل مي گيرد و تا زماني که 
مهندسين مشاور نخواهند تغيير رويکرد ايجاد نمي شود.  وي با 
بيان اينکه با توجه به منابع مالي فعلي دولت امکان اجراي تمام 
پروژه ه��ا وج��ود ندارد، گفت:  ريل حرکت پروژه هاي عمراني را 
مهندسان مشاور پايه گذاري مي کنند و اگر اين ريل بد تعريف 

شود به طور قطع دچار مشکلات عديده اي خواهيم شد.
خادمي با اشاره به موقعيت و جايگاه ايران به عنوان نقطه اتصال 
دو بخ��ش از جه��ان گفت:  موقعيت اس��تراتژيک و جغرافيايي 
اي��ران هم��واره حائز اهميت بوده و مهمترين کريدورها از جمله 
جاده ابريشم از کشور ايران مي گذرد که منافع کشورمان را هم 
تضمين مي کند. وي تاکيد کرد: در حال حاضر در بس��ياري از 
کشورها نقشه هاي کريدوري در حال تدوين و اجرا هستند که با 
ساخت اين کريدورهاي جديد نقش کريدورهاي ايران کمرنگ 
خواهد ش��د بنابراين راهي نيس��ت جز اينکه در اين شرايط نگاه 

متفاوتي داش��ته باش��يم و نگذاريم کريدورهاي ترانزيتي ايران 
به فراموشي سپرده شوند. معاون وزير راه و شهرسازي با بيان 
اينک��ه فاصل��ه گرفتن کريدورهاي جهاني از منطقه ايران به ما 
خس��ارت هاي فراواني وارد مي کند ، گفت: معتقد هس��تم بايد از 
اقتصاد نفتي خارج ش��ويم و به اقتصاد ترانزيتي روي بياوريم و 

ترانزيت مي تواند جايگزين منابع نفتي باشد.
اين مقام مس��ئول با بيان اينکه بس��ياري از ش��هرها در کنار 
زيرساخت هاي راهي و جاده ها احداث مي شوند، گفت: به طور 
قط��ع حم��ل و نق��ل باعث رونق مي ش��ود. خادمي با بيان اينکه 
سياس��ت م��ا احياي کريدورهاي ترانزيت��ي و رفع گلوگاه هاي 
ترانزيت��ي اس��ت، گفت  : اگر در اين سياس��ت ب��ه موارد محيط 
زيس��تي توجه نکنيم ممکن اس��ت خسارات زيادي ببينيم. وي 
با بيان اينکه کريدورهاي کش��ورمان از کريدورهاي اقتصادي 
و ايمن است ، گفت: اگر گلوگاه هاي ترانزيتي را رفع نکنيم به 

طور قطع اين مسيرها ديگر اقتصادي نخواهد بود پس چاره اي 
نداريم که پروژه ها را از حالت هزينه اي به درآمدي تغيير کنيم. 
معاون وزير راه و شهرس��ازي با بيان اينکه در دوران بي پولي، 
4 هزار و ۲۰۰ ميليارد تومان هزينه وارد ش��رکت س��اخت ش��ده 
اس��ت که تمام آن به کار تبديل ش��ده اس��ت، گفت: حال اين که 
تمام اين مبلغ پول نبوده و اوراق مش��ارکت اس��ناد خزانه هم 
بوده است. وي با تاکيد بر اين که هزار کيلومتر راه آهن در بستر 
داريم که مي توانيم 6 ماهه آن را به نتيجه برس��انيم ، گفت: در 
حال حاضر 4۹۰ کيليومتر راه آهن آماده اس��ت و منابقي کار را 
بايد در 6 ماه انجام دهيم. مدير عامل شرکت ساخت و توسعه 
زيربناهاي حمل و نقل با بيان اينکه در آزادراه هاي کش��ور ۵۰ 
هزار نفر به صورت مستقيم و غيرمسقتيم مشغول به کار هستند 
، ادامه داد: در حال حاضر ۵ هزار دستگاه ماشين در پروژه هاي 

آزادراهي کشور مشغول به کار هستند.


